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Abstract

This is a descriptive cross sectional study which was conducted during 

the period from June to July 2012 aimed to determine some laboratory 

findings among Sudanese hemophiliacs. A total number of 40 males 

hemophiliac patients were consecutively recruited. The aim of this study 

is to assess the Activated partial thromboplastin time (APTT), Factor VIII 

and IX assay, Prothrombin time (PT) and Platelets count. The age range 

is from 3 to 28 years, with the mean of 15.5±12.5.

Hemophilia A patients were 37/40 (92.5%), while hemophilia B patients 

were 3/40 (7.5%). The mean value of Activated partial thromboplastin 

time (APTT) of included patients was 115 ±55 seconds, (average 60 – 

210 seconds), this was significantly longer than that of controls 

(p=0.0001). Patients with mild hemophilia had FVIII level that ranged 

from 5-25% were 27% of hemophilia A patients, those with moderate 

hemophilia had factor VIII level ranged from 1-5% were  73%of 

hemophilia A patients.

No patient found with severe type of hemophilia. The prothrombin time 

(PT) of hemophilic patient's samples was 13.8±7.1 seconds, (average 10.9 

– 12.0 seconds) compared to 12.2±3 seconds of normal control (p=0.09). 

 The mean platelets count was 230±18 X103 /μL and range (175 – 280 X 

103 /μL). 

No HIV tests or other hepatitis viruses screening were done.
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ةةةةةةة

يوليو           الي يونيو من الفترة في المقطعية الدراسة هذه بعض  2012اجريت  لتحديد

   . المشاركين       عدد بلغ بالناعور المصابين السودانين بين المخبرية  من ٤٠الفحوصات

،زمن .         البروثرومبين زمن الدموية، الصفائح عدد لتحديد الدراسة تهدف  المرضى

 . والتاسع         الثامن العوامل كمية فحص و المنشط الجزئى أعمار الثرومبوين  تراوحت

بين      ما الدراسة في .٢٨-٣المشاركين عاما 

  ( ) كانوا   أ الناعور )  37/40% (95.5مرضى كانوا)     ( ب الناعور مرضى حين % (7.5في

3/40. (

كان      الدموية الصفائح عدد  X 103 280 – 175(بمعدل  X103 /μL 18±230متوسط

/μL( .

الناعور       مرضى عينات من البروثرومبين زمن ’   7.1±13.8متوسط بمعدل    –10.9ثانية

ب’     12.0 مقارنة الضابطة    3±12.2ثانية للعينة  .)p=0.09(ثانية

المنشط      الجزئي الثرومبين زمن بمعدل   55 ±115ومتوسط ) )210 – 60ثانية وكان   ثانية

الضابطة      العينة من اطول  . )p=0.0001(هذا

من          لديهم الثامن العامل مستوى يتراوح الذين الناعور  %27كانوا  % 25-5مرضى

من        عندهم الثامن العامل مستوى يتراوح الدراسة    %73كانوا  % 5-1والذين هذه  في

 . الحاد      الناعور بنوع مريض يوجد لم

الوبائي              . الكبد التهاب او المناعة نقص فيروسات من لكل مسحي فحص اي يتم لم
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